


повече усилия. Тук отново имаме 
нереалистичната представа за 
собственото тяло, но с обратния знак 
– за все повече мускулна маса.  
Тук отново имаме и достигането до 
в р е д н и  и  д о р и  п о н я к о г а 
животозастрашаващи крайности – 
трениране безбройни часове всеки 
ден в залата, изпозлването на все 
повече и повече съмнителни добавки, 
спазването на стриктни диети, 
употребата на стероиди и хормони на 
растежа. 
Б и г о р е к с и я т а ,  п о д о б н о  н а 
анорексията може също да се отдаде 
на модните тенденции. От екрана ни 
заливат образи на пресупели мъже, 
които карат скъпи коли, които се 
къпят в женско внимание и които са 
мускулести и имат плочки на корема. 
Така образът на обикновения човек, 
който има леко шкембе и няма 
огромни бицепси се превръща в 
обект на присмех и отхвърленост. 
Дълбоките причини за бигорексията 
не могат да се абсолютизират и 
трябва винаги да имаме впредвид 
конкретната личност. Доста често 

Анорексията е едно от най-
популярните в масовото съзнание 
психично разстройство. Изразяващо 
се в компулсивното желание за 
отслабване и нереалистичната 
представа за собственото тяло, то е 
отдавано на много и различни 
причини – натискът на модните 
тенденции, липсата на любов и 
топлина, генетични фактори. Факт е, 
че анорексията е съществувала и в 
миналото, но под различни форми. 
Например през средните векове, 
когато се е считало, че за да се 
пречистиш и да бъдеш близо до 
Б о г а  т р я б в а  д а  и з б я г в а ш 
чревоугодието, много хора са 
стигали до крайности и дори гладна 
смърт. 
И докато анорексията в голямата си 
част се проявява при жените, днес 
сякаш се заражда нейният 
еквивалент при мъжете. Това е така 
наречената „Бигорексия“. Тя се 
изразява в непрестанния стремеж 
да ставаш все по-голям, все по-
мускулест, все по-релефен, докато 
не постигнеш желаното красиво и 
мъжествено тяло. Въпреки това, 
такива хора, колкото и добре да 
изглеждат, винаги им се струва, че 
не са постигнали това, което искат, 
че са прекалено слаби или хилави и 
че трябва да полагат все повече и 
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Характерно за хистериците, отново е, 
че вниманието на другия никога не е 
достатъчно – съответно вечната 
необходимост от все повече мускули. 
Такива хора не осъзнават колко 
малко свободни са, изпадайки в 
завивимост от чуждото мнение и 
вместо да започнат да живеят за 
себе си, правят всичко вследствие от 
предполагаемото желание на другия. 
Стремежът към огромни мускули, в 
комбинация с агресивно поведение и 
конфликтност обикновено се свързва 
с такива когнитивни изкривявания и 
страхове като това, че светът е 
задължително враждебен и че 
единствения начин да получиш 
уважение е да бъдеш заплаха за 
останалите. 
Голямо значение за всички тези 
неадаптивни перцепции за себе си и 
за заобиколния свят оказва миналия 
индивидуален опит, средата, а също 
и  р а н н и т е  г о д и н и ,  р а н н и т е 
преживявания с първите значими 
фигури – родителите. На базата на 
тях всеки от нас си изгражда модели, 
от части несъзнавани, през които 

става въпрос за когнитивни 
изкривявания и опит да се обясни 
даден неуспех с обстоятелствата, 
вместо да се поеме личната 
отговорност. Например ако на 
някого му липсва внимание от 
противоположния пол или не 
получава достатъчно уважение от 
обкръжението си вместо да потърси 
причината в себе си, той може да се 
фиксира върху тялото си, да отдаде 
всичко това на липсата на добър 
външен вид и да се опита да 
п о с т и г н е  ж е л а н о т о 
с е б е м о д и ф ц и р а й к и  с е . 
Впоследствие, тъй като това често 
няма нищо общо с реалната 
действителност и не постига 
желания резултат, субектът решава, 
че просто не е заякнал достатъчно и 
продължава да надминава нови 
лимити и така до безкрай. Така 
образът на огромното мускулесто 
тяло се превръща в образ на 
омнипотентност, отварящ всички 
врати и удовлетворяващ всички 
желания. 
Понякога може да се говори за 
фиксация във вниманието и 
желанието на другия. Тогава имаме 
хистеричен тип личност, желаеща 
вечно да бъде центъра за 
останалите, а тялото се превръша в 
средството за постигане на това. 
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неприятна, която се свързва със 
страхове, несигурност и компенсации, 
за  да  можем да  из бягваме 
фиксациите. 
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функционира и общува. Понякога 
тези модели се изразяват по такива 
начини като бигорексията или 
анорексията. 
Важно уточнение, когато говорим за 
нереалистични представи за 
собственото тяло е, че при някои 
субекти, то достига буквално до 
налудност и там можем да мислим 
за психотичен тип структура на 
личността, при която нагонът към 
смъртта и самоубийствените 
тенденции, било то и завоалирани, 
както е при анорексията, са много 
силни и се явяват проблемен 
фактор, който специалистите 
трябва да имат впредвид и да 
контрират. 
Стремежът към здраве, към хубаво 
тяло, спортът са едно от най-
хубавите неща, които човек може да 
развие в себе си. Но както с всяко 
нещо, преминаването в крайност 
води до  повече  проблеми, 
отколкото ползи. Затова е важно да 
познаваме самите себе си, дори 
тази наша страна, която е 
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Някои мъже считат, че не могат да 

създадат връзка, защото „жените 

търсят мъже с много пари”. Всъщност 

това до голяма степен е заблуда, тъй 

като повечето жени смятат за 

достатъчно условие това, мъжът да 

има доходи, с които да може да 

издържа сам себе си. За мъжете, 

които се фиксират върху тази мисъл 

обаче, това е единственото, което 

проваля интимните им връзки. 

Рисковете от подобен род мисли и 

породените от тях страхове, са в 

няколко аспекта – пренебрегване на 

реалната причина за неуспеха, 

понижаване на самочувствието, 

невъзможност за кариерно развитие, 

н евъ з мо жн ос т  з а  ефе к ти вн а 

комуникация с жени.  

Приятелите ми гледат на мен с 

насмешка и/или съжаление, защото 

съм сам 

„Приятелите ми все ме питат кога ще 

си намеря жена. Страхувам се да 

призная, че нямам половинка, защото 

си мисля, че хората реагират на това 

Страховете на мъжете отчасти се 

припокриват с тези на жените, но 

нека все пак да поговорим за едни 

от най-често срещаните неща, 

заради които се притесняват 

необвързаните мъже... 

Аз съм неудачник, след като не 

мога да имам семейство  

„Огледайте се само, всички успели 

мъже са създали семейство! Аз не 

съм способен на това – съответно 

съм неудачник.” В ситуации като 

тази, мъжете много често са 

склонни да сравняват себе си с 

околните. Това се дължи и на 

засилената им инстинктивна 

потребност от това да се конкурират 

помежду си. Често усещането им за 

успех е възможно само ако усещат 

себе си като по-реализирани от 

околните на тях мъже. Страхът от 

това, че изглеждат в собствените си 

очи и в тези на другите, като 

неудачници, би могъл да понижи 

значително самочувствието на един 

мъж, което от своя страна би му 

създало още повече затруднения в 

изграждането на взаимоотношения 

с жените.  

Нямам достатъчно пари и затова 

жените не искат да бъдат с мен 
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съм правил секс от много време 

насам и тъй като съм забравил как се 

случват нещата, ако бъда с жена, ще 

се изложа.” Тогава, дори без да 

осъзнава, мъжът може да саботира 

сам себе си, като избягва контактите 

си с жените.  

Трябва да се превърна в „мачо”, 

който бие, унижава и обижда 

жената, за да имам семейство 

Много мъже, които не успяват да 

създадат дълготрайни и успешни 

отношения с жена, смятат това за 

„причина”. В определен момент те 

започват да се страхуват, че 

единственият начин, за да бъдат 

„успешни” сред жените, е като се 

превърнат в „мачо”, който бие, 

унижава и обижда жената. Това е 

поредният мит, който е разпростанен 

сред много мъже. Разбира се има 

жени, които стоят в подобни 

отношения и/или дори ги търсят 

(обикновено несъзнателно), но това в 

никакъв случай не може да се нарече 

„условие и еталон за здрава връзка”. 

или  с  н ас меш ка ,  ил и  съ с 

съжаление. Те мислят, че е смешно 

на моите години човек да бъде сам 

и не биха погледнали на мен 

сериозно. Често правят трагични 

физиономии и ме съжаляват заради 

това, че съм сам. Не ми е приятно 

да бъда за другите обект, на който 

се присмиват или пък мъж, когото 

съжаляват.” Мъжете, които се 

сблъскват с подобни реакции (или 

тълкуват погрешно реакциите на 

околните), са склонни да се 

затварят все повече и повече в себе 

си, да ограничават контактите си, да 

и з г л е ж д а т  п р и к р и т и  и 

дистанцирани. Това би могло да 

доведе до отчуждение и депресия. 

Нямам половинка – съответно 

няма да правя секс 

Един от значимите страхове за 

мъжете, които нямат партньор до 

себе си, е свързан с притеснения за 

това, че няма да водят редовен 

полов  живот ,  който  да  ги 

удовлетворява. Освен инстинкт за  

продължаване на рода, сексът за 

мъжете е много важна потребност, 

която се свързва и с тяхното 

психично и емоционално усещане 

за удовлетвореност. При някои 

мъже този страх може да се 

модифицира и под формата на: „Не 
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сме сами, е в нас, обаче може да има 

и положителен резултат, ако тя ни 

провокира и мотивира за това, да 

потърсим тези причини (има ли 

такива или не) и да започнем да 

работим за преодоляването им. 

Тогава този страх може да се окаже 

дори „полезен” за нас.  

Никога няма да създам поколение 

За повечето мъже от различни 

възрасти жизненоважна „мисия” в 

живота им е, да създадат поколение. 

Страхът, свързан с това, че „никога 

няма да имам собствени деца”, може 

да се засилва и в определен момент 

да се превърне в базово убеждение 

за мъжа. Продължаването на рода и 

предаването на наследство (не само 

в материален план) за мъжете е 

свързано с основополагащото 

усещане за удовлетвореност и 

смисъл. Когато, поради някакви 

причини, това не може да се 

осъществи, последиците за мъжа 

могат да бъдат много значими и да 

засегнат по негативен начин всички 

Мъжете, които имат подобни 

страхове, са разкъсвани между 

желанието си да бъдат такива и 

невъзможността от това да се 

държат грубо с жена. Този страх 

има опасност да докара човекът до 

крайности, като такава, той да 

наложи на себе си, че ще бъде 

различен и да прави опити за това 

да реализира „заучено” поведение, 

което в никакъв случай не би 

довело до успешни партньорски 

отношения, а по-скоро – до 

поредното разочарование в личен 

план.  

Нещо ми има, след като съм 

необвързан 

Причините за това да нямаме човек 

до себе си могат да бъдат най-

различни. Един от основните 

страхове на необвързаните мъже е 

свързан с това, че нещо в тях „не е 

наред”, след като те са сами. Тази 

критичност понякога би могла да е 

помагаща, но това зависи най-вече 

от резултата, който провокира. Ако 

седим и си повтаряме как „нещо ни 

и м а ” ,  н о  т о в а  в о д и  д о 

самообвинения,  усещане за 

б е з н а д е ж д н о с т  и / и л и 

самосъжаление, ние не постигаме 

никакъв положителен за нас ефект. 

Мисълта, че причината за това да 
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Има мъже, които сами правят избора 

за това да бъдат сами. Но не защото 

не желаят да имат половинка до себе 

си, а защото се страхуват от това, че 

не са способни да отговорят на 

изискванията, които би имала жената 

до тях. Това може да се окаже 

проблем, освен по отношение на 

осъществяването на връзки, също 

така и що се отнася до наличието на 

увереност, усещането за реализация 

и успех, повишаването на 

тревожността и засягане на всички 

сфери от живота на мъжа. Този страх 

може да бъде базисен, а трудността 

по отношение на преодоляването му 

– много голяма.  

Ще остарея сам 

За всеки човек малко или много 

темите за самотата, остаряването и 

смъртта заемат ключова позиция в 

живота му. Много често това, че към 

момента сме сами, провокира у нас 

фантазни елементи, които са 

свързани с наличието на този момент 

„завинаги” в нашия живот, 

преопределеност и безнадеждност, 

аспекти от живота му.  

Ще остана „стар ерген” 

В такъв тип страхове, обикновено 

става дума за мнението на хората 

от обкръжаващия ни свят (най-често 

нашите близки) и значимостта на 

тяхното мнение за нас. В нашата 

страна все още голяма част от 

предишните поколения не приемат 

индивидуалностите и личния избор 

на всеки за начина, по който той ще 

се чувства добре и ще бъде 

щастлив. Много често околните са 

„сигурни, че знаят най-добре какво е 

доброто за нас” и правят всичко 

възможно, за да ни убедят в това. 

Отстояването на собствените ни 

позиции и отразяване на 

реалността по отношение на такава 

деликатна тема, като тази за 

личните взаимоотношения, често е 

тежка, болезнена и трудна за 

изпълнение задача.  

Няма да отговоря на 

изискванията на никоя жена, 

затова е по-добре да остана сам 
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щастливи. Същевременно с това 

обаче трябва да бъдем наясно колко 

много усилия и енергия ще ни 

коства, ако  работим за своето 

личностно развитие, в случай, че 

решим да го направим.  
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що се отнася до бъдещето. С 

напредване на времето тези 

страхове могат да се модифицират 

и/или задълбочават. Възможно е да 

се превърнат в много могъщи 

фактори със заваладяващ ефект 

дотолкова, че да не успяваме да 

живеем тук и сега, а постоянно да 

мислим и да се тревожим за 

бъдещето.  

 

Една от първите стъпки за 

преодоляването на страховете е 

да си дадем сметка за това, че ги 

имаме. Голяма част от мъжете са 

склонни да се опитват да 

пренебрегват своите усещания и 

притеснения, заради това, че са 

били възпитавани да бъдат смели, 

силни, справящи се и да не 

обръщат внимание на своите 

емоции. Истината е, че много по-

лесно е да обвиним другия/

другите, да се скрием зад своите 

страхове или да ги отречем. 

Важно обаче е да си даваме 

сметка, че докато правим това, 

л и ш а в а м е  с е б е  с и  о т 

възможността да бъдем успешни и 
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еволюцията на думата. Как в 

годините „страст“ се е превърнала в 

дума-усещане, която всеки асоциира 

с обмяната на епидермални площи 

между Марс и Венера... Всъщност, 

мислим си, няма нищо велико във 

Великден... Освен противоречията на 

църквата. Велик ден, че някой, някога 

е страдал цяла седмица заради 

хората... Не би ли следвало, в такъв 

случай, да дадем валидност на 

фразата „Всеки ден е Великден“ и да 

я изкараме от прашния сандък на 

социалното забвение. – презрително 

казаха Греховете. 

   Щастието се бе зачело в един 

човешки вестник, искаше да види 

дали на празника всичко, което се 

случва е празнично или има и други 

неща, животът по-различен ли е, или 

Щастието, заедно с неговите 

спътници Греховете, решиха да се 

пренесат във времето на някакъв 

свят празник. Избраха си Великден. 

Пренесоха се в ден събота, след 

като по-голямата част от страстната 

с е д м и ц а  б е  о т м и н а л а . 

Наблюдаваха приготовленията на 

едно семейство за предстоящото. 

Те бяха толкова развълнувани... 

Знаеха, че в този ден преди хиляди 

години е възкръснал Христос, синът 

божи, който след своите мъки е дал 

живота си, за да изкупи греховете 

човешки... Друго не знаеха, а и не 

искаха – достатъчно бе, че денят е 

празничен, че те уважаваха своите 

традиции. Тук Греховете започнаха 

своят коментар:  

- Наричат го страстната седмица. 

По произход думата „страст“ идва 

от латински „passio” – страдание ... 

Всъщност, коренът на „страст“ е 

отново „стра“ – страданието... 

Винаги ни е била интересна 
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разбрал, забелязал... А дори и да го 

направи, то утре всички ще са в ново 

социално забвение... Жалко е, че 

истински почетените хора са 

мъртвите – чаловеците сякаш са 

загубили способността си да почитат 

живи хора... – тъжно заключи 

Щастието, наблюдавайки как медията 

зачита мъртвеца със своята статия, а 

хората със своя празник зачитат друг 

човек, станал жертва на човешкото... 

Щастието, макар натъжено събра 

сили и поде отново:  

- Хората, те не почитат почти 

нищо живо – радват се на 

пържолата, но не и на животното, 

радват се на хартията, но не на 

дърветата, радват се на миналото, 

копнеят за бъдещето, но забравят 

за настоящето ... Говорят за 

любов, а задържат само страст 

(парадоксално и в двата смисъла – 

к а т о  „с т р а д а н и е “  и  к а т о 

„желание“) ... О, свят на глупци... 

Кой ли ме кара да мисля сега за тези 

неща? Ама, ядосвам се ... Та след 

предното, искам да кажа, че людете 

не се променя. В миг, то взе думата 

казвайки: 

- „Мъж на 45 години е убит при 

масов бой в пловдивско село“... 

Човекът бил ром, ама човек-ром – 

от онези, които всички зовещи се за 

„интелигентни“ наричат „хора“, но в 

съзнанието си все още поддържат 

една човекоподобна представа... 

Дали пък този човек освен 

„страстен“ ден, седмица, месец, не 

е имал и един страстен живот ... 

Под душа на думите, които е чувал 

за себе си : „Ти си човек!“; „Ти не си 

по-различен!“; „Ти си ... !“ той може 

би вътрешно се е страхувал, че 

трябва да „изкупи“ липсата на вяра 

на хората в собствените им думи... 

Защото езикът и думите са се 

превърнали в един добър 

параван за мислите, които пък, от 

своя страна,  излизат на 

невербално ниво – къде с 

манипулация, къде с агресия, 

къде с оръжие... И ето, денят е 

дошъл...– от човека е свален 

кръстът, който сам е носил 45 

години ... Тъжно е, че всъщност той 

ще бъде почетен истински само от 

шепа хора, малка частичка от 

обществото, която никой не би 
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Не би отговорил... Иначе невежата, 

ако го питаш, няма по-голям раб на 

дядо му Боже от него... Ооо, така 

вярва, че „ако теорията за силата на 

мисълта е вярна“, то той би следвало 

да бъде всеки месец на корицата на 

„Форбс“ или някое друго списание, 

което описва съвременното понятие 

на „щастието“... Е, да де, ама не е, 

стои си като мишка, дори не знае в 

какво точно вярва, ама вярва и... 

Продължава да мисли, както 

разбрахме... – приключи с това 

Гневът.  

- А кое е водещото, кое води 

хората... Не е ли религията, 

Господа? – попита Щастието.   

- Ами страхът го води, не 

Животоначалника... Не случайно 

мислите му протичат във формата : 

„Ще си мисля противоположното на 

това, което искам, за да ми се 

сбъдне ...“, че защо, бе? Защото те е 

страх да си мислиш за евентуалното 

щастие ... Или пък щастието в 

религията е наказуемо, а от 

щастието в живота се дебелее? 

живеят един „страстен“ живот, в 

който всеки ден си отиват хора, 

които са страдали ли, страдали... За 

д а  „ и з к у п я т “  ч у ж д и т е 

предразсъдъци, прищевки, власт... 

А колко често изкупуват и чуждите 

богатства, чуждия черен хайвер, 

чуждата яхта ... Но „мълчи сърце“... 

– тъжно и безсилно спря Щастието 

със своя коментар. 

В този момент Греховете бяха 

взели и прелистваха вестника в 

недоумение, какво се случва по 

света и Гневът сам започна: 

- Зачитаме друга новина : 

„Благодатният огън слезе от 

небето“... Представяте ли си, тя е 

разположена точно под горната ... И 

колко народ очаква „благодатния 

огън“ и за какво, ако ги питаш... 

Защото той ще им донесе късмет, 

щастие може би, ще изчисти 

пълните им с вина душици... 

Красиво или патетично е всичко 

това ? Възвишено или низшо ... ? 

Кой знае, ама ще ги видим 

довечера, като гъгрици – всеки със 

свещичката си ще се запъти без 

посока, да занесе огън в къщи ... 

Ама питай го, за какво е този огън, 

от къде е дошъл, пък защо го има ... 

За религията и Великден  



народи)) го е донесъл в Пловдив... 

Ама Господ му е доказал първо и 

това, че е грешен... Дали в живота 

такава комуникация може да има и 

дали ще бъде толкова силна 

връзката, ако докажеш някому 

първо, че е мухльо, а след това да 

го убеждаваш, че го обичаш, без да 

оттегляш тезиса си, че е мухльо ... 

Ето това прави Бог съвършен ... 

Второто изречение вече говори за 

покварни мисли и дела ... Кое 

поправимо нещо (а всичко е 

поправимо) би могло да бъде 

покварно ? И по какъв начин някой, 

който инак се използва със синонима 

„любов“ може да бъде разочарован ... 

Сега прощава ли Бог или се 

раз очаро ва  . . .  Наказ ва  или 

поощрява ... ? Какво се случва ... ? Аз 

в крайна сметка не искам това да 

звучи, като противопоставяне на 

религията... Искам това да звучи като 

противопоставяне на обществото, 

което е доста болно в своите 

вярвания, че вероятно би било готово 

да скочи от последния етаж на висока 

Всичко е заровено в мистика... Но от 

нея, главичка прокрадва змийчето 

на отчаянието, на липсата на вяра, 

неувереността в себе си... Ако 

вярва в себе си и в онази част от 

свещената книга: „...Не ми стройте 

храмове, не ми създавайте идоли и 

не им се кланяйте... Аз съм 

навсякъде... Вдигни камъка и ще ме 

намериш, разтвори тревата и ще 

ме откриеш, погледни небето и 

ще ме видиш, аз съм навсякъде...“, 

то от къде идва потребността да 

правиш всички тези „окултности“, 

които дори не разбираш ?  

Щастието взе в ръцете си 

вестника и зачете новината, която 

бе направила впечатление на 

Гнева: 

- „В 14:24 ч. Господ ни доказа, че 

ни обича, като прати Благодатния 

си огън при нас -грешните. Нека не 

го разочароваме с покварни мисли 

и дела. Бъдете здрави!“  

- Да, Щастие, как ще анализираме 

тези три изречения... На някой, 

Господ му е доказал, че го обича, 

защото друг в Йерусалим е запалил 

т.нар. „благодатен огън“, а Дядо 

Николай (който нито е дядо, нито е 

Николай (името значи победител на 
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усилия... Разбирам, че вярата е нещо 

прекрасно, но хората не са я приели 

в този й вид, те не допускат себе си 

дори в нея... Както и по-рано 

в и д я х м е ,  с т р а д а н и е т о  н а 

човечеството идва защото те не 

допускат себе си никъде... Забравят 

за себе си в комуникацията, забравят 

за себе си в любовта, забравят за 

себе си дори във вярата... А те, ТЕ 

вярват, не друг, ТЕ обичат, а не 

друг... ТЕ общуват, не другия... Тъжно 

е...  

 

Автор: 

Манол Манолов 

/психолог/ 

сграда или мост ... Хубаво е, че Бог 

не е с такова „чувство за хумор“ ... И 

все пак, утрешният ден може да 

бъде обявен за световен ден на 

шизофренията... Нали знаете как се 

поздравяват всички ... „Христос 

воскресе“, а другият отговаря : 

„Воистина воскресе“... И в това са 

уверени също толкова много, 

колкото болният, когато казва, че е 

г о  п р е с л е д в а т  д е с е т к и 

организации ... – заключи Гневът.  

- Разбирам, Гняв, ти не отричаш 

религията, а отричаш начина, по 

който хората не ценят себе си, а 

вярват и гонят „невидимото“. Те не 

вярват наистина, а строят храмове, 

те не поглеждат в себе си, а 

оглеждат иконите... Ти, Гняв, нямаш 

нищо против празника, но имаш 

против това, че хората не ценят 

своите и чужди страсти и „щастие“, 

а ценят тези,  в които „по 

наследство“ вярват. Те са слепи за 

видимото, а отключени към 

невидимото... Биха искали да 

получат „дар свише“, а не да 

положат усилия и да го получат от 

себе си. А в крайна сметка се 

получава нещо, но го преписва на 

„невидимото“, а не на своите 
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Либидото на този тип е насочено към 
собственото Аз и Аз-подобни обекти. 
Т о в а  в о д и  д о  п о я в а т а  н а 
хомосексуални наклонности, които се 
проецират върху абстрактни обекти. 
В детството “агитатора” е образцово 
дете, срамежливо подтискащо 
н е г а т и в н и т е  е м о ц и и .  Т о з и 
“репресивен садизъм” не намира 
израз в близкото обкръжение и се 
пренася върху обществото. Жаждата 
за самоизява в устна или в писмена 
форма се превръща в начин за 
удовлетворяване на вътрешните 
е м о ц и о н а л н и  п о т р е б н о с т и . 
“Агитаторът” става добър оратор, тъй 
като в детството си е подтискал 
негативните емоции и често е 
хитрувал. 

   “Администраторът” за разлика от 
“агитатора” проектира своите афекти 
върху по-малко отдалечени и не 
толкова абстрактни обекти. Той се 
стреми към манипулиране на 
определена група, като демонстрира 
безпристрастен  ин терес  към 
задачите на организацията. На него 
са му чужди абстракциите, тъй като 

   Ласуел определя следните типове 
л и д е р и  –  “ а г и т а т о р ” , 
“администратор”, “теоретик”. Той 
р а з г л е ж д а  р о л я т а  н а 
безсъзнателните фактори  в 
критичните моменти от кариерата 
на всеки от тези типове и влиянието 
н а  б е з с ъ з н а т е л н о т о  в ъ р х у 
формирането на “политическите 
типове”. 

   “Агитаторът” има за основна 
функция да разпространява своите 
възгледи и да общува с гражданите. 
Той високо цени и владее 
риториката, вербалните формули, 
жестовете и често използва 
ритуализираното повторение. Този 
тип живее, за да бъде забелязан, за 
да провокира и унижава опонентите 
с и ,  с ъ щ е в р е м е н н о  ч и с т о 
административните задачи го 
ф р у с т р и р а т .  Т о й  е 
недисциплиниран, често пъти 
заяждащ се и конфликтен политик. 
Този тип политици с ярко изразен 
ентусиазъм се обръщат към 
публиката с призиви, заклинания, 
често и с обиди, ругатни. За тях най-
важн ото  е  да  предиз викат 
е м о ц и о н а л е н  о т к л и к  о т 
аудиторията. 

   От психоаналитична гледна точка 
Ласуел определя “агитатора” като 
“нарцис” (макар и примитивен). 
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предизвикват отчуждението на 
групата. Този тип “администратор” не 
са изпитвали сериозни кризи в своето 
личностно развитие, не са имали 
свръхекспресивни емоции. Той или е 
сублимирал своите преживявания, 
или свободно ги е изразявал в 
семейството. Педантичността на този 
лидер не е нищо друго освен опит да 
демонстрира своята сила и власт. 

   “Теоретикът” (експерт и идеолог) го 
привличат абстрактни и високо 
рационализирани цели. За разлика от 
“агитатора”, насочващ се към близки 
цели, този тип се стреми към 
а б с т р а к ц и и  и  м а щ а б н о с т . 
Разглеждането от “теоретика” на 
различни идеи често е самоцелно и 
по този начин го отделя от 
подчинените. Абстракциите са 
необходими на този тип, за да 
р а з р е ш и  с о б с т в е н и т е  с и 
емоционални проблеми. “Теоретикът” 
за разлика от “администратора” 
страда много от липсата на афекти, 
тъй като е  преживял много 
фрустрации в своето личностно 
развитие. Именно поради това, чрез 

не ги е използвал по-рано за 
решавене на емоционалните си 
проблеми. “Администраторът” не е 
човек лишен от емоционалност, 
просто той е по-хладнокръвен и 
емоционално балансиран. 

   Ласуел разделя “администратора” 
на два подтипа.  

   Първият се характеризира с 
е н е р г и ч н о с т  и  р а з в и т о 
въображение, които външно го 
доближават до “агитатора”. В 
центъра на неговото внимание 
попадат определени хора, той 
пренася своите афекти върху по-
малко общи обекти и не се стреми 
да поведе зад себе си множество 
хора. Този подтип е привързан към 
своето обкръжение и се опитва да 
координира неговите действия. 
Н е г о в а т а  н е с п о с о б н о с т  з а 
абстрактно мислене се дължи на 
прекалената му привързаност към 
о п р е д е л е н и  ч л е н о в е  о т 
семейството, а често и на трудности 
в откриване на собственото място в 
семейното обкръжение. 

   Вторият подтип е прекалено 
педантичен и съвестен лидер, чиято 
любов към рутината, детайла и 
т о ч н о с т т а  е д н о в р е м е н н о 
съхран яват  цялостността  и 
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се отличават с отсъствието на ярки 
емоционални състояния. Те, според 
Ласуел, могат да станат прекрасни 
съдии, дипломати и др. 

 

Автор: 

Славомир Славов  

/психолог/ 

повишената си интелектуализация 
той се опитва да реши собствените 
си емоционални проблеми. 

   Според Ласуел характерът на 
политика оказва влияние върху 
лидерските му качества. Ласуел 
обособява два основни типа: 
“принудителен” и “драматичен”, а 
също и един особен подтип – 
“безпристрастен” тип. За човека с 
“принудителен”  характер са 
присъщи формални отношения, 
еднообразие, монотонно общуване, 
десубективизация на ситуацията, 
отрицание на нововъведенията, т. 
е. качествата на “бюрократа” – 
администратор. Негова пълна 
противоположност е “драматичният” 
х а р а к т е р ,  с к л о н е н  к ъ м 
са м ол юб ув ан е ,  пр о во к ац и и , 
флиртове и т. н. (използва всички 
начини, за да впечатли другите). 
Това е и основата за развитието на 
“теоретика” като политически тип. 
Хората с “безпристрастен” характер 

Пс ихопат олог ичнат а т ип ол ог ия на 

п ол ит ичес кот о л идерст во на Х ар ол д Л асу ел  



като му признало чувствата си, той 
само я попитал: "Според теб това 
правилно ли е?" Отново ще се 
повторя, в любовта няма редно или 
нередно. Не можеш да си кажеш: 
"Аз няма да го харесвам, защото си 
има приятелка!" Нито пък можеш 
да се обърнеш към сърцето си и 
да му заповядаш: "Слушай, от днес 
няма повече да мислиш за него! 
Той е обвързан!" По-скоро този 
въпрос идва да ни каже нещо друго: 
дали г-н Зает не ни подсказва, че НЕ 
трябва да му признаваме всичките 
тези неща? С което пък ни кара да се 
чувстваме виновни - "откъде накъде 
ще ми казваш, че ме харесваш, като 
виждаш, че до мен има друга?!".  
ИМАЛ СИ ГАДЖЕ? И АЗ КАКВО ДА 

НАПРАВЯ… 
Сред върволицата ухажори често се 
срещат и такива, които имат дълга 
връзка. А те са натрупали повече 
опит с момичетата и е по-вероятно да 
са наясно какво искаш ти, как да се 

Забраненият плод е най-сладък. 
Всичко, което носи надписа "не 
пипай", е забавно, интригуващо и 
притегателно. Мистерията е нещо, 
което ни държи в напрежение и 
носи чувство на еуфория. В 
любовта обаче нещата не трябва да 
бъдат толкова хаотични. Има 
ситуации, в които е хубаво да 
потиснем емоциите си и да 
п о г л е д н е м  о б е к т и в н о .  
"Забранената любов” е такава 
ситуация. Сложих кавички, защото в 
любовта по принцип не би 
трябвало да има забранено и 
позволено. Тя е единственото 
нещо, което не пита за разум, 
м и с ъ л ,  д е й с т в и е , 
самосъхранение дори. Всеки е 
готов да се жертва за нея по най-
различни начини, екстремни в 
повечето случаи.  Но сякаш 
стереотипите ни сочат с пръст 
отгоре и ни казват колко сме лоши 
ако си падаме по някое обвързано 
момче. Наскоро научих за момиче, 
което харесвало обвързано момче и 

Забраненият плод  
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дистанцираме от емоциите си и да 
п о г л е д н е м  н а  с и т у а ц и я т а 
рационално. 

ВТОРАТА ЦИГУЛКА 
Казва ти, че никога няма да е САМО 
твой, защото много обича гаджето си, 
не иска да се раздели с нея, имат 
безброй общи бъдещи планове и т.н. 
В същото време обаче ти понамеква, 
че "може и да се случи нещо повече 
между вас". Питаш какво е то, 
въпреки че вече си сигурна накъде 
бие. На въпросния младеж чисто и 
просто му се иска да утбива време и 
някъде другаде (не само при гаджето 
си), да може да си "гледа кефа" (с 
уговорката, че тя няма да знае), и в 
същото време се прокрадват и 
банални фразички от рода на "ама аз 
ще ти се обаждам...", "някой път може 
и да излезем някъде". Картинката 
съвсем се избистря, особено ако 
прибавим и постоянната игра на 
криеница, която колкото и да ти вдига 
адреналина, в един момент ти писва. 
Какво се случва? Виждаш се с твоя 
човек, изкарвате си суперготино, ти 
си щастлива (нищо че след като е 
целувал теб, е направил същото и с 

държат с теб, как да се погрижат да 
ти е добре. Има вероятност да ти 
предложат и претоплените си 
чувства на тепсия, при това красиво 
опаковани. Те са жадни за нови 
преживявания и бурни страсти. 
Всичко, което "предлагат", няма как 
да не те заплени, още повече ако 
трудно го откриваш в свободните 
момчета. Момичетата са много 
е м о ц и о н а л н и  и  п о н я к о г а 
п о д а т л и в и  н а  в с я к а к в и 
романтични екстри. И след 
поредица от наелектризиращи SMS-
и,  изненадващи романтични 
подаръчета и няколко изтъркани 
комплимента никак не е трудно да 
загубиш ума и дума. А ако вече ти е 
казал, че възнамерява да сложи 
целия свят в краката ти заедно със 
собственото си сърце... Мисля, че 
картинката е ясна. Обаче над 
цялата тази романтика виси едно 
малко облаче. Когато пеперудите 
запърхат в стомаха ти и започнеш 
да искаш този човек повече от 
всичко, сякаш забравяш, че 
всъщност има едно друго момиче, 
което е целувано, докосвано и 
прегръщано от него. Не е изключено 
сега, докато четеш това, да правят 
и някои пикантни неща. Вечерта 
може би пак ще бъде с нея. Утре 
пак, на другия ден пак, и пак, и пак... 
Зная, боли. Нека за малко да се 
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същите сладникави неща говори и 
на гаджето си? Ще ме боли ли, 
когато знам, че той прави секс с 
нея така, както и с мен? Как ще се 
почувствам, когато ги видя на 
улицата заедно, гугукайки си 
сладко-сладко? Ще мога ли да се 
стърпя, когато знам, че не трябва 
да му звъня "точно сега"? Докога 
ще издържа така? 
Момичетата, които са се опарили, 
казват, че са осъзнали какво им 
трябва - пълноценни отношения с 
всички привилегии и недостатъци, 
които притежава една връзка.  
В психологията има едно нещо, което 
се нарича „фрустрирано желание”. А 
именно - колкото по-трудно е да 
получиш това, което искаш, толкова 
повече го желаеш. Например: 
случвало ли ти се е толкова да искаш 
определен чифт обувки, които вече 
са свършили, че да си готова да 
обиколиш навсякъде, за да ги 
намериш, и в крайна сметка да си 
готова да купиш един номер по-
големи, макар че ще трябва да 
слагаш памук отпред?  

другата), с нетърпение чакаш да го 
видиш следващия път и всичко се 
върти в един омагьосан кръг! Кой е 
печелившият в цялата тази 
история? Той! Само той 
"намазва" не с една, а с цели две 
(и с още кой знае колко други) 
момичета. Но въпреки всичко ти 
успокояваш себе си, че той те 
обича.  
Момичета, иска ми се да ви кажа 
със сигурност едно - няма човек, 
който, ако ви обича, не може да 
намери начин да бъде с вас! 
Всичко останало е просто игра на 
котка и мишка. Ако той ви обича, ще 
направи всичко възможно, за да 
бъде с вас! И да, ако трябва, ще 
зареже и настоящото си гадже! 
Накрая само вие ще съжалявате, че 
изобщо сте позволили на някого да 
ви използва! Спестете си тази криза 
и продължавайте напред с някого, 
който ще ви цени достатъчно, за да 
не дели себе си между вас и друга. 
Връзките с обвързани момчета 
нямат кой знае какво бъдеще. Имат, 
но тогава, когато е готов да бъде 
САМО с вас.  

ЩЕ ГО БЪДЕ ИЛИ НЯМА ДА ГО 
БЪДЕ 

Ако все пак решите да бъдете 
второто момиче, задайте си няколко 
въпроса. Какво печеля? Ще 
страдам ли, когато зная, че 
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какви неща търсиш у едно момче.  
Освен това със сигурност по 
магазините някъде се предлага и 
твоят номер обувки! 
 

Автор: 
Мария Коева 

/психолог/ 
 

Истината може да се крие някъде 
съвсем другаде - възможно е да си 
обсебена от мисълта за това момче 
само за да избегнеш риска да си 
с а м а  и  н е о б в ъ р з а н а .  Д а , 
чувството, че "отмъкваш" някого, 
който е на друга и подсъзнателно 
си доволна, че "ето, той 
предпочита мен", е някакси 
мръснишко и повдига егото ти. 
Но това не е причина да се 
впускаш във връзка. Помисли 
какво всъщност харесваш у него и 
това ще ти помогне да си изясниш 
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Oткрийтe ни в интернет 

 

О ф и ц и а л н а    с т р а н и ц а   н а    

с п и с а н и е т о 

  

http://www.spisanie-posoka.tk/   

   

Н а м е р е т е   н и   в ъ в   F a c e b o o k 

  

http://facebookgroup-spisanieposoka.tk   

- група на списанието 

  

http://facebookpage-spisanieposoka.tk   

- страница на списанието 

 

Н а м е р е т е   н и   в   G o o g l e + 

  

https://plus.google.com/u/0/b/1179038942114

34500761/ 

Анелиа Дудина:  

http://slance20.ovo.bg/ 

Мария Коева: 

http://mariyakoeva.weebly.com/ 

Свилен Иванов: 

http://www.si-programming.com/ 

ЗА ВРЪЗКА С ЕКИПА НА 
СПИСАНИЕТО: 

Пишете ни на e-mail: 

spisanie.posoka@gmail.com 

“П о с о к а” 

www.psiholoz i .com 
 

До стовере н  източни к  на  и нформаци я  пр и  намиран е  

на  психолог  или  пс ихотерапевт  
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http://facebookgroup-spisanieposoka.tk
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